하세요 Yapısı
Korecede DSK kategorisinde 합니다’ yapısının hemen altında 하세요 yapısı yer alır. 하세요 yapısında yer alan 세, özne saygınlaştırma soneki olan                          -(으)시- ve -어/아’nın birleşimi ile ortaya çıkmış bir biçimbirimdir. Yani, 하세요yapısındaki 세, ÖSK soneki olan -(으)시- içeren bir biçimbirimdir. Bu bakımdan, hangi durumlarda tümcenin öznesinin yükseltilerek -(으)시- kullanılacağına ve dinleyici ilişkisi bakımından DSK’ın kullanımının nasıl olduğuna bakalım.
1. 선생님이 책을 읽으세요.
(Hocam kitap okuyor.)
2. 시골에서 할아버지께서 올라오셨어요.
(Köyden büyükbabam geldi.)
3. 아버지께서 회사에 가세요.
(Babam şirkete gidiyor.)
4. 선생님, 책 보세요?
(Hocam, kitap mı okuyorsunuz?)
5. *나(저)는 책을 읽으세요.
(1-3)deki örneklerde yer alan 합니다 yapısı, (7-9)’daki gibi 하세요 yapısı olarak değiştirilebilmektedir. Bu durumda 하세요 yapısı, 합니다 yapısından düzey bakımından daha alçak bir düzeydedir ancak dinleyiciyi yükselten bir sınıflama olarak kullanılmaktadır. Ancak, (11)’deki gibi, öznenin birinci kişi olarak kullanıldığı tümcelerde 하세요 yapısının kullanılması dilbilgisi dışı bir durum doğurur. Yani, 하세요 yapısında tümcenin öznesi, (10)’daki gibi, ikinci kişi ya da (7-9)’daki gibi üçüncü kişi olmak zorundadır.
(11)’deki gibi, öznesi birinci kişi olan tümcelerde neden 하세요 yapısının kullanılamayacağına bakalım. Daha önce de değindiğimiz gibi, 하세요 yapısında yer alan 세, özne saygınlaştırma eki (ÖSE) olan - (으)시- içeren bir biçimbirimdir. Ayrıca, ÖSE -(으)시-, tümcenin öznesinin konuşucudan daha yüksek olması durumunda, tümcenin öznesini yükseltmek için kullanılan bir sonektir. Ancak, (11)deki gibi tümcenin öznesinin birinci kişi yani 나(저) olması durumunda, kişinin kendisini yükseltmesi durumu ortaya çıkacağı için tümce dilbilgisi dışı olmaktadır.
하세요yapısı, Korecede dinleyici saygınlaştırma kategorisinde en yüksek kategori olan 합니다 yapısının hemen ardında yer aldığı için kullanılabilir ancak öznenin birinci kişi olması durumunda kullanım sınırlaması bulunmaktadır.
하세요 yapısının biçimbirimi -(으)세요’dur ve eklendiği eylem ünsüzle biterse -으세요, ünlüyle biten bir eylemde de -세요 olarak kullanılır.
12. 가다 → 가세요, 예쁘다 → 예쁘세요
(gitmek  → gidiyor, güzel → güzel)
13. 읽다 →  읽으세요, 젊다 → 젊으세요
(okumak → okuyor, genç → genç)
하세요 yapısının geçmiş zaman biçimbirimi, geçmiş zaman soneki olan -었/았- ile yapılmaktadır. -(으)시- ile eylem kökü arasına herhangi başka bir ek giremeyeceği için 하세요 yapısının geçmiş zaman formu, eylem kökü + - (으)시- + -었/았- biçimindedir.
· 가다 → 가시었어요 (= 가셨어요)
(gitmek → gitti)
· 예쁘다 → 예쁘시었어요(= 예쁘셨어요)
(güzel → güzeldi)
· 읽다 → 읽으시었어요 (= 읽으셨어요)
(okumak → okudu)
· 젊다 → 젊으시었어요 (=젊 으셨어요)
(genç → gençti)
ALIŞTIRMALAR
1. Aşağıdaki eylemleri 합니다 yapısı ve 하세요yapısıyla şimdiki zaman ve geniş zaman formlarını yazınız.
예쁘다: 
먹다: 
착하다:
좋다:
공부하다: 
시끄럽다: 
내리다:
주무시다: 
먹다:
있다:
늦다:
하십니다 İfadesi
합니다 yapısı, temelde, DSK’göre en yüksek yapıdır ancak tümcenin öznesi ikinci kişi ya da üçüncü kişi ise, 합니다 yapısına ÖSE -(으)시-eklenerek 하십니다 ifadesi de olanaklıdır.
Aşağıdaki (16), (17) ve (18)’de 가다 (gitmek), 읽다 (okumak), 운동하다(spor yapmak) eylemlerin 합니다 ve 하십니다 biçiminde kullanımları görülmektedir.
· 가다 → 갑니다 → 가십니다
(gitmek → gidiyor → gidiyor)
· 읽다 → 읽습니다 → 읽으십니다
(okumak → okuyor → okuyor)
· 운동하다 → 운동합니다 → 운동하십니다
(spor yapmak → spor yapıyor → spor yapıyor)
[bookmark: _GoBack]하십니다 ifadesi, DSK içinde değerlendirilemez ancak, 합니다 yapısının kullanılacağı bağlamlarda, öznenin ikinci kişi ya da üçüncü kişi olması koşuluyla kullanılabilir.
